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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

رئيس جمهوری، دکتر حسن روحانی، روز گذشته و در 
جلسه شورای عالی اجتماعی کشور، سخنانی داشت که 
بازتاب های  گسترده ای در سایت ها و خبرگزاری ها داشت. 
به ویژه کاربران شــبکه های اجتماعی به صحبت های او 
درباره ورود بانوان به استادیوم  واکنش های نشان دادند و 
از این گفته استقبال کردند. در ادامه بخشی از مهمترین 
نکات مطرح شــده در صحبت هــای رئيس جمهوری را 

 می خوانيد:   
تقویت اميد

   همه دستگاه ها به ویژه وزارت کشور در پی تأکيدات 
مقام معظم رهبری درخصوص مســائل و آســيب های 
اجتماعی، با احساس  وظيفه بيشتری وارد عرصه شده و 
آمار اقدامات انجام شده، نشان می دهد که گام های بسيار 

مهم و خوبی در این عرصه برداشته شده  است .
    موضوع آسيب های اجتماعی از مسائل بسيار حساس 
برای مردم است و چنانچه آمار بهبود شاخص ها در حوزه 
آســيب های  اجتماعی به مردم منتقل شــود، می تواند 

دلگرم کننده باشد . 
   فناوری های نو و دســتاوردهای علمی جدید در کنار 
مصائبی که می تواند داشته باشد، برای مردم تسهيلات، 
امنيت و آرامش خاطر  ایجاد کرده و خانواده ها با استفاده از 
امکانات دیجيتالی و تلفن همراه می توانند به راحتی از وضع 
فرزندان خود آگاهی یابند،  ضمن این که مردم با استفاده از 
این فناوری ها می توانند بسياری از امورات و کارهای روزمره 

خود را انجام دهند . 
   بدون تردید اگر اميد به آینده نباشــد، ناهنجاری ها و 
جرایم اجتماعی افزایش می یابد، لذا همه به ویژه رسانه های 

اجتماعی باید اميد به  آینده را در بين مردم تقویت کنند . 
ادعاهای دشمن محقق نشد

    اگر چه امروز مردم به واسطه تحریم با مشکلاتی در 
حوزه اقتصادی و معيشتی مواجه شده اند و مشکل کسانی 
که حقوق ثابت  دارند، مضاعف است، اما مطمئن هستيم 
که مشکلات سياسی، اقتصادی، اجتماعی قابل حل وفصل 
بوده و به فضل الهی برطرف  خواهد شــد و چنين نيست 

که این مشکلات حل ناشدنی باشد، لذا باید نسبت به رفع 
اینگونه مشکلات اميدوار باشند . 

   مردم بعد از 13 آبان نســبت به قبل از آن، اميدواری 
بيشتری پيدا کرده اند، درحالی که قبل از 13 آبان، عده ای 
تصور می کردند  که اتفاقات خاصی رخ خواهد داد و همه 
زندگی مردم به هم خواهــد ریخت، اما پــس از آن روز 
همه مشــاهد کردند که این تصورات  واهی و غلط است و 
هيچ کدام از ادعاهای دشــمن، بــه آن صورتی که انتظار 
داشتند، تحقق پيدا نکرد، لذا چنين نيست که تصورات 

 دشمن محقق شده و ما ناتوان باشيم . 
بانوان در استادیوم

مقابله و رفع برخی آســيب های اجتماعــی ازجمله 
فقرزدایی، نيازمند اقدامات عملی و اجرایی است که باید 
در این حوزه با قوت  تصميم گيری و عمل کرد، اما بخشی از 
این مسائل جنبه روانی دارد و ناشی از بزرگنمایی برخی از 
مشکلات دارد که در این  زمينه اگر اميد و نشاط در جامعه 
افزایش یابد، می تواند در برطرف کردن و پيشــگيری از 
آسيب ها تاثيرگذار باشــد. به طور مثال چه  ایرادی دارد 
که بخشی از استادیوم ورزشی که هيچ منافاتی با قانون و 

شرع و مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی ندارد، به  بانوان 
اختصاص یابد . 

   می توان با برخی اقدامات کم هزینه ميزان رضایتمندی 
و خشنودی اجتماعی مردم را در جامعه افزایش داد و باید 

توجه داشت که با  سوء ظن نمی توان با مردم برخورد کرد . 
کاهش طلاق نسبت به سال های گذشته

   بایــد آمار مربوط بــه کاهش جرایم و آســيب های 
اجتماعی به درســتی به مردم منتقل شود و چنين آمار 
دلگرم کننده ای می تواند مردم و  جوانان را نسبت به آینده 
اميدوارکند و چه بسا انتشار آمار مربوط به کاهش طلاق 
می تواند جوانان و خانواده ها را به ازدواج آســان و  ســریع 

ترغيب کند . 
   امروز باید همه تلاش کنيم تا آمار طلاق هر چه بيشتر 
کاهش پيدا کند. اگرچه برخی مــوارد ادامه زندگی برای 
زوجين  امکان ناپذیر و وقوع طلاق لازم به نظر می رســد، 
اما تا جایی که امکان دارد، باید با مشاوره و رفع مشکلات 
خانواده ها را به ادامه  زندگی تشــویق کرد، چرا که طلاق 
نه تنها برای زن و مرد بلکه آثار ســوئی نيز برای فرزندان و 

جامعه دارد . 

سلبریتی ها یاری کنيد 

کتابه ادبیاته فارسی
نیره خادمی
روزنامهنگار

 » لطفن بــه تفاوته میان کســره و ه احترام 
بگذاریــم.« اگر معلــم کلاس اول هر کدام از 
ما بالای سر این نوشــته  بود، حتما خط کش 
خود را بالا برده بود تا محکم روی دســتی که 
این جمله را نوشته اســت، بکوبد. دلیل کاملا 
 مشــخص اســت؛ کلمه عربی را نمی توانیم با 
دستور زبان فارسی بنویسیم، تفاوت»کسره« 
و »ه« هم کــه قصه ای  مفصــل دارد. خلاصه 
این که با حذف فعل »است« در محاوره کلمه 
قبل از فعل به »ه« ختم می شــود یا وقتی  در 
محــاوره، کلمه آخر بعضــی از حروف مثل » 
اگر« حذف شــود »ه« جای آن را می گیرد. از 
آن گذشته، آوردن  محاوره، لهجه و گویش در 
متن شــرایط دیگری دارد که از این حوصله 
متن خارج اســت. اما قصه این اشتباهات،  اگر 
چه تازه نیســت اما خیلی کهنه هم نیست و  
شاید ســابقه آن به طور گســترده به بیش از 
15 سال قبل  برگردد، زمانی که یاهو چت وارد 
زندگی جوانان شد. بعد هم فیس بوک، توییتر 
و بقیه شــبکه های اجتماعی  وارد گود شدند 
و نویســنده ها از در و دیوار آنها بــالا رفتند، 
حذف و اضافه در نوشــتار فارســی هم زیاد 
شد. از  آنجایی که بیشــتر جوان ترها مخاطب 
شبکه های اجتماعی هستند، اشتباهات یکی 
بعد از دیگری کپی شــد و بعــد  هم همگانی 
شد. هر قدر هم اســتادان زبان فارسی بر سر 
و صورت خــود کوبیدند تا بلکــه بتوانند در 
مقابل ســیل  غلط نویســی بایســتند، فایده 
نداشــت. هر از چند گاهی هــم این حرف ها 
نقل دهان مسئولان شد، همین چند روز  قبل 
سیدعباس صالحی، وزیر ارشاد هم در شورای 
فرهنگ عمومی هشدار داد که »خطر گسست 
و اختــلال در  زبان فارســی در بیــن جوانان 
باید مورد توجــه قرار بگیرد.« دیــروز بهروز 
محمودی بختیاری، زبان شــناس و دانشــیار 
 پردیس هنرهای زیبای دانشــگاه تهران هم 
پیشنهاد کمک گرفتن از ســلبریتی ها برای 
این مشــکل را مطرح کــرد  و تذکراتی هم به 
آنها داد: »اگر کســی خصوصا ســلبریتی ها 
شکل درست کلمه ای را نمی دانند، بهتر است 
از کلمه  دیگری اســتفاده کنند تا غلط نویسی 
را رواج ندهنــد.« بله دقیقا! شــاید این روزها 
برای پیشــبرد  هدف های سیاسی، اجتماعی 
و فرهنگی به ســلبریتی ها روی آورده شــده 
هیچ بد نباشــد ما هم به آنها رو بزنیم تا  برای 
فراگیر شــدن درست نویســی و پاس داشتن 
زبان فارســی پیشــقدم شــوند. این جنبش 
می تواند از صفحات  مجازی ســلبریتی ها در 
توییتر یا اینستاگرام با هشتگ های »#غلط_

ننویسیم« یا »#درست_نویسی« شروع شود 
 و گرنه یک روز از خواب بیدار می شویم که این 
غلط ها به کتاب دســتور زبان فارسی مدارس 
راه پیدا کرده اســت  و دیگر کاری از دستمان 

بر نمی آید.   

یادداشت

 

دیروز مصاحبه ای از محمدجــواد ظریف، وزیر امور 
خارجه، منتشر شــد که ناگهان آتش به انبار باروت 
مخالفان سياســی دولت و البته منتقدان سرسخت 
FATF انداخت. او در بخش هایــی از حرف هایش 
دربــاره دلایل مخالفــت عده ای بــا FATF گفت: 
»پولشویی در ایران یک واقعيت است و خيلی ها از این 
وضع نفع می برند.«او ادامه داد: »کســانی که گردش 
مالی یک معامله شــان 3۰ هزار ميليارد تومان است، 
آن قدر توان مالی دارند کــه مبلغی برابر با کل بودجه 
وزارت خارجــه را صرف یک مورد فضاســازی عليه 
مقوله ای مانند FATF بکنند؛ در حالی  که کل بودجه 
وزارت خارجه 11۰۰ ميليارد تومان است و این مبلغ 
کمتر از بودجه فرهنگی برخی دستگاه های فرهنگی 
است که با بعضی ارگان های قدرتمند ارتباط دارند. ما 
نمی توانيم با آن فضاسازی مقابله کنيم«.این حرف ها 
کافی بود که حمله به ظریف در صدر اخبار بســياری 
از رسانه های منتقد دولت قرار بگيرد؛ مثلا خبرگزاری 
تسنيم نامه ای سرگشاده منتشر و ادعا کرد که این نامه 
از طرف تعداد زیادی از کارشناســان و اساتيد اقتصاد 
نوشته شده است و آنها از ظریف خواسته اند که درباره 

تصویر سياهی که از اقتصاد ایران نشان داده، توضيح 
دهد؛ البته این نامه امضای مشخصی ندارد و تسنيم 
هم اسمی از فوج عظيم اقتصاددان هایی که نامه را امضا 
کرده اند، ارایه نکرده اســت. شریعتمداری در کيهان 
مطلب تندی عليه ظریف نوشــت رسانه های همسو 
با این جریان هم هر کدام به روشی از خجالت ظریف 
درآمده اند. حتی بعضی از آنها مثلا خبرگزاری فارس 
خبر از سوال قریب الوقوع نماینده های مجلس از ظریف 
داده و گفته اند که نماینده ها او را برای پاسخگویی به 
مجلس خواهند آورد؛ این خبرگزاری هم اعلام نکرده 
که براساس وعده کدام نماینده چنين خبری را منتشر 
کرده اســت البته چند نفر از نماینده های مجلس از 
طریق مصاحبه های جداگانه با رسانه ها به حرف های 
ظریف انتقاد کردند مثلا ناصر موسوی لارگانی یکی از 
آنها بود اما او خبری از کليدخوردن سوال از ظریف را 
در حرف هایش نداد. در این ميان عده ای از نماینده ها 
هم به دفاع از ظریف برخاستند، مثلا غلامرضا حيدری، 
نماینده مردم تهران، گفت که اهميت منافع ملی برای 
محمدجواد ظریف بر کسی پوشيده نيست پس وقتی او 
حرفی می زند یعنی واقعا از دردی حکایت می کند که او 

را به سخن وادار کرده است. محمد مهاجری،  تحليلگر 
اصولگرای مسائل سياســی هم به هم جناحی هایش 
تاخت و در تویيترش نوشت: »نماینده قم از افشاگری 
ظریف درباره پولشویی عصبانی شــده است. آدرس 
این پولشویی ها در شعر پروین اعتصامی آمده و آقای 
نماینده هم می شناســد. گفت:  آن زرها که بردستی 
کجاســت/ گفت: در هميان تلبيس شماست/ گفت: 
آن لعل بدخشانی چه شــد/ گفت: می دانيم ومی دانی 
چه شد/ گفت: پيش کيســت آن روشن نگين/ گفت: 
بيرون آر دســت از آستين« . پروانه مافی یکی دیگر از 
نماینده های تهران هم نوشت: »ســخنان وزیر امور 
خارجه کشورمان با توجه به روحيه اعتدالی مبتنی بر 
منطق و اخلاقگرای ایشان، قطعا از روی بی اطلاعی یا 
تهمت و هوس نيســت و می توان به صحبت های وی 
تکيه کرد. همه می دانيم که ریشه بسياری از اتفاقات 
مالی سال های گذشــته مربوط به دولت های نهم و 
دهم بوده اســت. من اتهام نمی زنم امــا هيچ دليلی 
برای مقاومت در برابر شفافيت مالی و فرآیند مبتنی 
بر روشن شدن موضوعات مالی در کشور قابل توجيه 

نيست.«

اسم رمز: پولشویی
  حرف های ظریف درباره دلایل مخالفت با FATF، صدای خيلی ها را درآورد. جالب این بود که اغلب به جای پيگيری متخلفان احتمالی، دنبال ساکت کردن وزیر هستند
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ت
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معاون اول رئيس جمهوری گفت: »برخی تحليل های آمریکا خطا های فاحشی است 
که منبع آنها اسرایيل و منافقان هستند. اشتباه آمریکا این است که به منابع اطلاعاتی 
غلط تکيه کرده است و این منابع اطلاعاتی اشتباه، آمریکا را در مسير غلط قرار دادند. 
این منابع اعلام کرده بودند که مردم قيام می کنند و جمهوری اسلامی جشن سالگرد 

۴۰سالگی را نخواهد گرفت.«

اسحاق جهانگيری:  

آمریکا به منابع 
اطلاعاتی غلط تکیه 
کرده است
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اشيای بزرگ یا سنگين و همچنين 
و  چينی  ظروف  شيشه ای ،  ظروف 
ظروف  و  شکستنی  اشيای  سایر 
حاوی مواد خوراکی و شيميایی  را 
در قفسه های پایين کابينت و کمد 

قرار دهيد.
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ماجرای چادرنشینی یک زوج 
در پارک جنگلی 

به تازگی فیلمی در فضای مجازی منتشر شد 
که چادرزدن یک زوج اراکــی در پارک جنگلی 
شهید باهنر اراک را نشان می داد. انتشار این فیلم 
طی روزهای گذشته هیاهوی بسیاری به ویژه بین 
کاربران فضای مجازی به پا کرد. همین هم موجب 
شد که تعدادی از مسئولان بهزیستی، دادستانی، 
فرمانداری اراک و فعالان اجتماعی به محل بروند 
و محل اسکان این زوج را از نزدیک بررسی کنند. 
با این حال فردای آن روز چادر همچنان به راه بود 
و زوج همچنان ساکن. حالا درباره این ماجرا مرد 
ساکن چادر گفت وگویی با ایسنا انجام داده که باز 
هم بازتاب هایی را به دنبال داشته است؛ ازجمله 
این که به خبرنگار گفته: »با حضور مسئولان به 
سختی افتاده ام؛ طوری که اگر جمع نکنم و نروم، 
بازداشت خواهم شد!« او درباره دلیل این آوارگی 
هم گفته: »آذر ماه  سال گذشته خانه استیجاری ام 
به دلیل نشــتی گاز آتش گرفــت و از همان روز 

آوارگی و چادرنشینی من و خانمم نیز آغاز شد.« 
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بررسی ایجاد رشته تحصیلی در 
حوزه حقوق شهروندی 

منصور غلامی، وزیر علوم 
گفت: »وزارت علوم برای 
این که در توســعه حقوق 
شــهروندی فعال تر عمل 
کنــد، برنامــه دارد و ما 
می توانيم رشته های تحصيلی و مقاطعی در حوزه 
حقوق شــهروندی داشته باشــيم که در دست 
بررسی اســت.« او در ادامه افزود: »در این زمينه 
می تــوان دو واحــد اختياری در حــوزه حقوق 
شهروندی تعریف کرد. همچنين در فعاليت های 
دانشجویی، انجمن های دانشجویی، کانون های 
دانشجویی و تشکل های اجتماعی دانشجویان در 
حوزه حقوق شهروندی می توانند فعاليت داشته 
باشند و همچنين می توانيم رشته های تحصيلی و 
مقاطعی در حوزه حقوق شهروندی داشته باشيم 

که این موضوع در دست بررسی است.«

وزارتخانه ها کارگروهایی را برای 
مقابله با تحریم تشکیل دهند 

 ســهیلا جلودارزاده، 
نماینده مجلس درباره لزوم 
و  معاونــت  تشــکيل 
کميته هایی برای مقابله با 
تحریم در وزارتخانه ها گفت: 
»با توجه به شــرایط فعلی هر وزارتخانه براساس 
وظایفی کــه برایش تعيين شــده اســت، باید 
راهکارهای خاصی را پيش بينــی کند و روی آنها 
نظارت داشته باشد تا اجرایی شود.« اوخاطرنشان 
کرد: »معاونت ها زیرنظر مستقيم وزیر وظایف خود 
را انجام می دهند و هماهنگی بين سایر معاونت ها را 
در وزارتخانه به وجود می آورنــد، بنابراین باید در 
برخی از مــوارد یک کارگروه بــرای مواقع خاص 

تشکيل شود تا بررسی های لازم را انجام دهد.«

با انتقال تونلی آب رودخانه کرج 
به تهران مخالفیم

تجریشی،  مســعود   
محيط زیســت  معــاون 
ســازمان  انســانی 
محيط زیست مخالفت این 
سازمان با انتقال تونلی آب 
رودخانه کرج به تهران را اعلام کرد و گفت: »این 
طرح مربوط به حدود 1۰ سال پيش است. نکته ای 
که در این ميان وجود دارد، این است که وقتی آب از 
سد کرج رها می شــود، از مســير رودخانه عبور 
می کند، در مسير رودخانه نيز ویلاسازی انجام شده 
و رستوران های بسياری ساخته شده است. در طی 
سال های مختلف هميشه این نگرانی وجود داشته 
از فاصله ای که آب رها می شود تا زمانی که آبگيری 
صورت می گيرد، منبع آلاینده ای وارد آب شود و 

این آلاینده آب شرب شهر تهران را آلوده کند.«

تاکید دوباره روحانی بر حضور بانوان
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خيلی از کسانی که دیروز با تمام توان به ظریف حمله و 
او را به سياه نمایی درباره اقتصاد ایران و بهانه دادن به دست 
دشمن متهم کردند دليلی در رد حرف های او نياوردند اما 
محمد یوسفی، اقتصاددان در گفت وگو با »شهروند« نه تنها 
دلایلی در تأیيــد حرف های او مــی آورد، بلکه با تعجب از 

منتقدان او می پرسد:   »چطور نشانه ها را نمی بينيد؟«
او می گوید: »قطعا پولشــویی یکی از مشکلات 
جدی اقتصاد ایران اســت. طبيعتا آمار رســمی و 
قابل اتکایی از این ماجرا به دست نمی آید اما برای 
کســی که تحليل اقتصادی می کند، تشــخيص 

یکــی از بيماری های اقتصــاد ایران 
با مشاهده نشــانه ها آسان است. 
یکــی از مهمترین نشــانه هایی 
که حجم بــالای پولشــویی در 
کشــور را تأیيد می کند، همين 
نقدینگی بســيار بالا و بی نام و 

منبعی است که در کشــور وجود دارد و بارها هم درباره آن 
صحبت شده است. منتقدان آقای ظریف از خودشان 
و اطرافيانشان نمی پرسند که این همه پول نقد 
دست عده ای خاص چه می کند؟ رد این پول ها 
به کجا می رسد؟ این پول از کجا وارد شده؟ بعد 
از شستن و تميزشدن از طریق خرید سکه و دلار 

و... به کجا می رود؟«
او یکی دیگر از نشانه های پولشویی 
را فعاليت نهادهــای پولی غير بانکی 
می دانــد و می گویــد: »چطور این 
نهادها حتی از بانک ها هم پرقدرت تر 
ظاهر می شــوند؟ منابع مالی آنها 

از کجا تأمين می شــود؟ این همه نهاد پولی غير بانکی در 
کشوری که اقتصادش به انواع و اقسام مشکلات دچار است، 
چه می کنند؟ چطور بانک مرکزی در دوران های گذشته با 
این نهادهای پولی همکاری می کرده اما اسناد این همکاری ها 
وجود ندارد و معلوم نيست وقتی رئيس بانک مرکزی منابع 
مردم را تحت عنوان »اعطــای وام به بخش خصوصی« به 
همين نهادها می دهد و بعد معلوم نمی شود این پول ها چه 
شده است یعنی پولشویی اتفاق می افتد. چطور می شود اینها 
را ندید؟ از همه اینها مهمتر من یک سوال از منتقدانی که 
می گویند درباره حجم پولشویی در کشور ما اغراق شده دارم، 
این که چطور ممکن است سازوکار اقتصادی یک کشور تا این 
حد غير شفاف باشد و در آن خبری از پولشویی نشود؟ مگر 
می شود در کشوری فعاليت های اقتصادی مبهم باشد و از آن 
طرف نظارت چندان قوی نباشد اما پولشویی صورت نگيرد؟ 
هر وقت جواب این ســوال ها را دادند، می توانند ادعای وزیر 

امور خارجه را زیر سوال ببرند.«

محمد یوسفی، اقتصاددان در گفت وگو با »شهروند«:  

چطور نشانه ها را نمی بینید؟


